
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 74. posiedzeniu Senatu 

w dniu 26 lutego 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra inwestycji i rozwoju Jerzego Kwiecińskiego 

Do mojego biura senatorskiego zgłosili się przedstawiciele Polskiej Izby Inżynierów Budownictwa (PIIB), 

wyrażając swoje zaniepokojenie projektami ustawy o architektach, ustawy o inżynierach, ustawy – Przepisy 

wprowadzające ustawę o architektach oraz ustawy – Przepisy wprowadzające ustawę o inżynierach budow-

nictwa. W ich opinii zgłaszane przez środowisko inżynierów istotne uwagi do projektów są pomijane, na co 

nie można się zgodzić. Szczególnie krytycznie oceniany jest pomysł podziału środowiska inżynierów i archi-

tektów, z jednoczesnym umniejszeniem roli tego pierwszego zawodu, oraz stworzenia 2 odrębnych ustaw: 

o inżynierach i o architektach. Jak słusznie zauważają przedstawiciele PIIB, oba zawody ściśle ze sobą 

współpracują w ramach procesu budowlanego, a powstałe odrębne ustawy mają w dużej mierze podobne 

przepisy. Dlatego rozdzielenie ustawy o samorządach zawodowych architektów i inżynierów nie jest niczym 

uzasadnione. W tym miejscu należy zaznaczyć, że to wyłącznie architekci zgłaszali potrzebę osobnych regu-

lacji. Niepokój PIIB budzi fakt, że projektodawca bierze pod uwagę jedynie zdanie środowiska architektów, 

marginalizując przy tym inżynierów budowlanych. 

Projekt ustawy zakłada także podporządkowanie zawodu inżyniera Okręgowej Izbie Architektów, na co 

nie godzi się środowisko inżynierów. Przedstawione regulacje ograniczają ich możliwości sporządzania pro-

jektów architektonicznych oraz wyraźnie faworyzują zawód architekta. Tymczasem między zawodami zaufa-

nia publicznego powinna zostać zachowana równowaga, pozwalająca na samodzielne wykonywanie zawodu. 

Zdaniem Polskiej Izby Inżynierów Budownictwa art. 17 ust. 1 konstytucji stanowi, że zawód inżyniera bu-

downictwa jest zawodem zaufania publicznego, i należy podkreślić ten fakt w przepisach ustawy o inżynie-

rach budownictwa. 

Szanowny Panie Ministrze, środowisko inżynierów budownictwa alarmuje o wielu problemach i zgłasza 

wiele uwag i protestów do projektów ustaw. Niestety, nie poprawia to ich trudnej sytuacji. Obecnie propono-

wane przepisy wyraźnie faworyzują architektów oraz godzą w interesy inżynierów budownictwa. Dlatego 

uprzejmie proszę o ustosunkowanie się do przedmiotowej sprawy oraz o udzielenie odpowiedzi na następują-

ce pytania. 

1. Czy Ministerstwo Inwestycji i Rozwoju prowadziło konsultacje z przedstawicielami Polskiej Izby Inży-

nierów Budownictwa w celu zaopiniowania wprowadzanych zmian w przepisach? Proszę, jeśli to możliwe, 

o upublicznienie raportu z przedmiotowych konsultacji. 

2. Czy kierowany przez Pana resort planuje dokonanie zmian w projektach ustawy o architektach, ustawy 

o inżynierach, ustawy – Przepisy wprowadzające ustawę o architektach oraz ustawy – Przepisy wprowadza-

jące ustawę o inżynierach budownictwa? 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 


